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Milí spoluobčané!
Minulý měsíc jsme přivítali na slav-

nostním vítání občánků městyse hned 
šest nových spoluobčánků. Pro nás to 
je hezká akce, kdy můžeme poděko-
vat rodičům, že u nás založili či rozšířili 

svoji rodinu. Zaznívají názory, že to je 
„obřad“ bývalého režimu a od toho tu 
máme křest. Ano, křest tu máme, ale 

Vítání občánků. Více na str. 5. 
Foto: Martin Halama
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NA NÁMĚSTÍ V HAVLÍČKOVĚ BOROVÉ, ODKUD NÁS
SV. MARTIN NA BÍLÉM KONI POVEDE PRŮVODEM
LAMPIONŮ, KTERÝ UKONČÍ

NA NÁMĚSTÍ V HAVLÍČKOVĚ BOROVÉ, ODKUD NÁS
SV. MARTIN NA BÍLÉM KONI POVEDE PRŮVODEM
LAMPIONŮ, KTERÝ UKONČÍ

OCHOTNICKÝ SPOLEK 
JENTAK HAVLÍČKOVA BOROVÁ 

VÁS ZVE NA  
DIVADELNÍ HRU 

PÍSEČEK 
SOBOTA 16. 11. 2024

OD 19 HODIN

OUDOLEŇ

HRAJÍ: 

MARIE DOLEŽALOVÁ 
HANA TONAROVÁ 
IVANA CACKOVÁ
MARTIN ANTL 
JAKUB MIČKA
MILAN KRČÁL 

NÁPOVĚDA: 
KAMILA HAVLÍČKOVÁ
ELIŠKA TONAROVÁ

REŽIE: 

HANA TONAROVÁ
KULTURNÍ DŮM

DLE PŮVODNÍHO SCÉNÁŘE DIVADLA V.A.D. KLADNO
S NAŠIMI DROBNÝMI ÚPRAVAMI 

VSTUPNÉ DOBROVOLNÉ
NEVHODNÉ PRO DĚTI DO 12 LET 
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...pokračování ze str. 1

SLOVO
MÍSTOSTAROSTY

BANKOVNÍ ÚČTY  MĚSTYS
 HAVLÍČKOVA BOROVÁ

NÁZEV ÚČTU
Zůstatek účtu  
k 30. 9. 2024

BÚ Česká spořitelna 2 611 178,35

Fond rozvoje 
bydlení ČS 482 504,71

ČSOB Municipální 
konto 4 268,76

ČSOB Spořící účet 21 123,95
ÚČET hasiči 0,00
ČNB Účet dotace  156 785,09
Fond vodovody 1 048 882,20
Fond kanalizace 1 296 922,00
CELKEM 5 621 665,06
Transparentní účet 0,00

Zpracovala: Magda Hošáková, 
 ekonom městyse

Za období září - největší příjem - ve výši  
807 928 Kč za daň z přidané hodnoty

Za období září - největší výdaj - ve výši  
624 118,10 Kč za splátku úvěru ČOV.

žijeme ve svobodném světě a můžeme 
se rozhodnout. Jsme křesťanská spo-
lečnost, patří to k tomu, ale rozdíl je ve 
svobodném konání. Já tvrdím, že život 
není černobílý. Ba naopak. Je velmi pes-
trobarevný, a to díky svobodě. Je pěkné 
si vzít z každého režimu to dobré a špat-
ného se vyvarovat. 

OBJEKT MRÁZKOVO
Zastupitelstvo se shodlo na záměru 
vypracovat studii na objekt Mrázkovo. 
Již v minulých letech zazněl názor vyu-
žít místo pro péči o starší spoluobčany. 
Městys má v majetku přes deset bytů, 
ale ani jeden není vhodný pro seniory, 
kteří potřebují občasnou péči. Proto se 
chceme v rámci studie objektu Mrázko-
vo na seniory zaměřit a přenést „na pa-
pír“ něco, co by právě oni mohli v obci 
využít. Poté chceme začít jednat s Kra-
jem Vysočina, abychom se dohodli, jaký 
typ zařízení, a jak vybavené nám dovolí 
postavit a provozovat.

Důležitá jednání budou i s odborem 
památkové péče a dotčenými sousedy. 
Naším záměrem bude v budoucnu ob-
jekt odstranit a následně na stejných zá-
kladech a v podobném vzhledu postavit 
nový, energeticky úsporný a funkční ob-
jekt. Cesta nebude jednoduchá, ale je 
potřeba to začít řešit. Místo se k tomu 
samo nabízí, protože se jedná o klidnou 
a přitom centrální část obce, takže pří-

padní obyvatelé domu to budou mít 
blízko jak „do polí“, tak na náměstí.

ZATEPLENÍ ČP. 110
Zastupitelstvo v říjnu projednalo dvě 
varianty opravy bytovky čp. 110. Pů-
vodní varianta a objednávka na pro-
jekční kancelář byla, že městys chce 
vyměnit střešní plášť, zateplit fasádu, 
okna, a obhrabat objekt s odvodněním. 
Záměrem bylo vystavět v podkroví dal-
ší byty. Myšlenka vcelku logická, ale po 
jednání s projektanty nám to nebylo 
doporučeno. Překážek  by bylo víc, než 
co bychom získali. Podmínkou by bylo 
vystěhovat všechny nájemníky, pro-
blém je i nesourodé zdivo, komplikov 
vaná schodiště, nové stoupačky a elek-
troinstalace. Investice by v tom případě 
překročila 20 milionů korun.

Proto jsme se rozhodli připravit by-
tovku na výměnu střešní krytiny včetně 
nadkrokevní izolace. Dále nás čeká str-
žení stávající fasády a zateplení tak, aby 
splňovalo technické požadavky. Důvo-
dem, proč to celé řešíme, je nevyho-
vující stav objektu. Do střešního pláště 
zatéká. V konstrukcích zdiva vznikají 
tepelné mosty a nájemníci bojují s plís-
ní. Nyní rozpočet na zateplení celé by-
tovky vychází na 6,7 milionů bez DPH.  
V momentě, kdy městys zainvestuje tak 
významnou částku do zateplení, se dá 
předpokládat, že dojde i k přepočítání 
nájemného. Ve výsledku dojde pro ná-

jemníky ke snížení spotřeby elektrické 
energie na vytápění a nemělo by je to 
významně zatížit. Naopak, cílem je zba-
vit je plísně a zvýšit celkový komfort 
bydlení.

Přemysl Tonar

JEDNÁNÍ O MĚSTSKÉ   
PAMÁTKOVÉ ZÓNĚ
Na konci září proběhlo na úřadě městy-
se jednání o městské památkové zóně. 
Jednání bylo neveřejné a zúčastnili se 
ho zástupci Národního památkového 
ústavu a zástupci z Ministerstva kultury. 
Za obec byl přítomen starosta a já.

Na začátku letošního roku podal 
městys žádost na Ministerstvo kultury  
o zrušení městské památkové zóny  
v naší obci. Důvodem podání žádosti 
byla tížívá situace některých lidí vlastní-
cích nemovitost uvnitř této zóny. Schůz-
ka byla svolána jako reakce na zamítavé 
stanovisko této žádosti. Ministerstvo 
kultury zadalo Národnímu památko-
vému ústavu revizi území městské pa-
mátkové zóny na základě naší žádosti  
o její zrušení. Národní památkový ústav 
dospěl k názoru, že zrušení městské pa-
mátkové zóny Havlíčkova Borová není 
v souladu se zájmem ochrany kultur-
ně historických hodnot v chráněném 
území a že nebyly shledány odborné 
důvody, které by vedly k navrhované-
mu zrušení městské památkové zóny 
Havlíčkova Borová.

Se starostou jsme přítomné infor-
movali o našich důvodech podání žá-
dosti. Jedná se především o vylidňová-
ní centra Havlíčkovy Borové, což jsme 
doložili mapovým podkladem s označe-
nými neobydlenými nemovitostmi. Po-
ukázali jsme na fakt, že neopravitelné 
kulturní památky je zapotřebí zbourat 
a postavit z novodobých materiálů, aby 
odpovídaly standardům pro dnešní-
bydlení. Starosta se také zmínil o tom, 
že obce s památkově chráněnými úze-
mími by měly mít vyšší finanční plnění 
z rozpočtového určení daní, aby mohly 
zaměstnat další pracovní sílu, která by 
měla toto území na 
starost. Na jednání 
byl ze strany městyse 
vznesen požadavek, 
aby byla provedena 
podrobná revize celé-
ho území, na základě 
které bude stávající 
zóna rozdělena na 
území s rozdílnými 
podmínkami ochrany.

Když jsme v led-
nu posílali žádost  
o zrušení městské 
památkové zóny, vě-
děli jsme, že šance 
na úspěch je mizivá. 
Vždyť takových žá-

dostí obdrží Ministerstvo kultury ročně 
několik, a nejsme tak naivní, abychom 
si mysleli, že lehce uspějeme. Zámě-
rem bylo především vyvolat jednání  
a upozornit na to, že bydlet v památ-
kové zóně není žádná výhra a lidem to 
přináší spíše starosti než radosti. Upo-
zornit na to, že nechceme mít ve stře-
du obce liduprázdný skanzen, ale hezky 
upravené a hlavně obydlené domy. Jed-
nání ohledně památkové zóny budou 
probíhat i v následujícím roce. Věřím, 
že se snad pohnou ledy a žití v naší obci 
bude zase o něco lehčí.

Ing. Josef Nevole
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Z JEDNÁNÍ ZASTUPITELSTVA MĚSTYSE ZE DNE 18. 10. 2024

Omluveni: Ing. Josef Nevole, Ing. Karel Tonar
RM schvaluje návrh usnesení č. 1/2024, Uzavření kupní 
smlouvy na koupi pozemku par. č. 41, k. ú. Staré Ransko. Hla-
sování členské schůze Lesního družstva obcí, IČ: 64259773, 
per rollam, zahájené 03. 09. 2024. 3-0-0
RM schvaluje návrh usnesení č. 2/2024, Určení auditora  
k provedení kontroly hospodaření Lesního družstva obcí  

v roce 2024. Členská schůze určuje podle § 17 odst. (1) Zákona 
č. 93/2009 Sb. v platném znění auditorem Lesního družstva 
obcí se sídlem v Přibyslavi společnost Moore Audit CZ s.r.o., 
Praha 8, IČ: 09275444, zastoupenou Erikem Ďurganěm, jed-
natelem, pro kontrolu hospodaření družstva v roce 2024, tj.  
k ověření účetní závěrky k 31.12.2024 a k ověření výroční 
správy za rok 2024. 3-0-0

Omluveni: Ing. Veronika Tonarová, Jan Frühbauer, Drahosla-
va Ende
Po volbě ověřovatelů a kontrole zápisu z minulého jednání 
byl schválen program jednání rozšířený o bod Různé – Za-
dávací řízení na investiční akci „Vodovod Havlíčkova Borová 
– posílení vodních zdrojů a intenzifikace úpravy vody“. 11-0-0
ZM schvaluje zadávací dokumentaci pro výběrové řízení k in-
vestiční akci „Splašková kanalizace Peršíkov“. 11-0-0
Starosta promítl zastupitelům zadávací dokumentaci a záro-
veň uvedl, že projektant doplní do zpráv požadavek na mate-
riál. Zastupitelé rovněž diskutovali, zda by do budoucna stálo 
za zvážení, zda pořídit fekální vůz k odvozu splašků.
ZM schvaluje dodatek č. 3 ke stanovám Dobrovolného svaz-
ku obcí Podoubraví. 11-0-0
Nově platí, že o změně stanov bude rozhodovat valná hro-
mada jako orgán svazku složený ze zástupců všech obcí. Pro 
schválení změny stanov se vyžaduje dvoutřetinová většina 
všech hlasů členských obcí. Představenstvo se schází dle po-
třeb, nejméně však 4x za rok. Pro přijetí usnesení bude třeba 
souhlasu většiny přítomných.
ZM bere na vědomí vyjádření projektanta k postupu projekč-
ních prací a schvaluje v projektových pracích pokračovat. Jde 
o zateplení bytového domu čp. 110. Starosta promítl zastu-
pitelům vyjádření k postupu projekčních prací firmy Bautim 
s.r.o., IČ: 28268181, Praha 10, která připravila rozpočet k pro-
jektu. Firma Bautim s.r.o. byla oslovena, zda by bylo možné 
doprojektovat nástavbu a zvětšení kapacity bytového domu 
o 1 patro s podkrovními byty. Toto řešení vzhledem k nejasné 
statice základových konstrukcí firma Bautim nedoporučuje. 
Bylo by nutné provést důkladný průzkum základových po-
měrů stávajícího objektu. Z ekonomického hlediska není tato 
investice smysluplná, nyní je naceněný projekt výměny oken 
a zateplení obvodového pláště a střešní konstrukce na částku 
6.264.972,64 korun DPH.
Připojil se Ing. Josef Nevole.
ZM schvaluje záměr vypracování architektonické studie na 
využití objektu „Mrázkovo“ na občanskou vybavenost pro 
seniory. 12-0-0
Starosta promítl zastupitelům dokumentaci od firmy Bautim 
s.r.o., IČ: 28268181 na změření skutečného stavu objektu na 
parcele č. 153/1 a parcele č. 3120/64 – návrh objektu pro 
seniory. Dále uvedl, že je třeba rozhodnout, co vlastně pro-
jektovat, vypracovala by se studie dle skutečného stavu ob-
jektu. Vzhledem ke stávající situaci by bylo vhodné zbourání 
budovy, avšak za podmínek, že bude zachován půdorys. 

U projektu „Havlíčkova Borová – splašková kanalizace a ČOV“ 
došlo k nedodržení termínu ukončení realizace Projektu (vy-
dání kolaudačního souhlasu) a předložení dokumentacek zá-
věrečnému vyhodnocení. Nedodržením termínu je stanove-
na sazba finanční opravy v celkové výši 4 % z celkové částky 
dotace. Paní Čapková z firmy IPI s.r.o., IČ: 46978135, poslala 

vyjádření k návrhu korekce. V případě, že s vyjádřením neu-
spěje, navrhuje starosta zřídit škodní komisi, kterávěc prošet-
ří a připraví podklad pro zastupitelstvo.

RŮZNÉ
ZM schvaluje zřizovací listinu příspěvkové organizace Městy-
se Havlíčkova Borová, Základní školy a Mateřské školy Havlíč-
kova Borová, IČO: 70985669. 12-0-0
ZM rozhoduje o zrušení veřejné zakázky „Vodovod Havlíč-
kova Borová posílení vodních zdrojů a intenzifikace úpravy 
vody". V průběhu veřejné zakázky se vyskytly důvody hodné 
zvláštního zřetele (Neúplnost projektové dokumentace), pro 
které není možné v zadávacím řízení pokračovat. Zadavatel 
doplní projektovou dokumentaci a vyhlásí veřejnou zakázku 
znovu. 12-0-0
- Zastupitelé upozornili na osobní vůz, který se nachází na 
louce pod obcí při výjezdu směrem na Ždírec nad Doubravou. 
Projíždějící vozy zastavují v nepřehledné zatáčce, aby se po-
dívali, zda v autě není raněná osoba, čímž dochází k nebez-
pečným situacím na silnici – místostarosta informoval PČR, 
která věc řeší.
- Zastupitelé poukázali na zničený asfaltový povrch spojovací 
silnice mezi Havlíčkovou Borovou a Železnými Horkami.
- V ulici Polní u mostku bude třeba ještě před příchodem 
zimy zjistit a vyřešit, odkud vytékají splašky do potoka.
- Proběhla diskuse ohledně parkování autobusu a nákladních 
vozů u autobusové čekárnyna náměstí. Nevhodně zaparko-
vaná vozidla brání v bezpečném projetí ostatním účastníkům 
silničního provozu.
- Místostarosta informoval zastupitele, že dle rozhodnutí 
Okresního soudu v Havlíčkově Brodě, Městys Havlíčkova Bo-
rová již nevykonává funkci opatrovníka Jiřího A. Nově vyko-
nává funkci opatrovníka člen rodiny.
- Místostarosta informoval zastupitele o návštěvě restauráto-
ra, který by vypracoval a předložil cenovou nabídku na opra-
vu Božích muk, nacházejících se na vydlážděném prostranství 
nad bývalou kovárnou.
- Starosta informoval zastupitele o dokončeném zadláždění 
prostranství pod farou.
- Zastupitelé diskutovali o situaci a celkově špatném stavu 
povrchu vozovky na náměstí, je třeba před zimou zadělat as-
faltem vzniklé díry.
- Starosta informoval zastupitele o možnosti vytvoření nové-
ho strategického plánu, který by řešil priority staveb, dále, 
zda např. vytvořit anketu pro občany, ve které by vyjádřili, co 
by pro ně byla priorita, co by si přáli v obci mít.
- Zastupitelé diskutovali o osvětlení v obci po 23. hodině. La-
dislav Luňáček informoval zastupitele, že kvůli poškozeným 
kabelům lze ovládat veřejné osvětlení pouze v části obce.

Příští řádné jednání zastupitelstva se předpokládá  
8. listopadu 2024.
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(upraveno pro potřeby zpravodaje znamená, že zápis nebo usnesení ze ZM či RM je pouze minimálně upraven, někdy zkrácen, častěji dovysvětlen  
a především převeden z „úředničtiny“ do „lidštiny“ tak, aby to byl souvislý text a nikoli sled písmen, čísel a těžko odhadnutelných zkratek; celé znění 
je pak zveřejněno na webu městyse a lze je kdykoli porovnat s verzí v BL)

Z JEDNÁNÍ RADY MĚSTYSE ZE DNE 30. 9. 2024
RM schvaluje rozpočtové opatření č. 10/2024. 5-0-0
RM schvaluje žádost Yurii H. o pronájem obecního bytu.  
3-0-2
RM schvaluje žádost Václava B. o pronájem části parc.  
č. 278/11 v k.ú. Peršíkov, která je v těsném sousedství jeho 
domu. 5-0-0
RM schvaluje nabídku firmy OK Comp,  Ždírec nad Doubravou, 
na pořízení serveru a počítačové techniky pro průmyslové 
řízení a úřad za cenu 159 458 korun bez DPH. 5-0-0
RM neschvaluje žádost rodičů Emičky H., která trpí Pelizaeus-

Merzbacher syndromem, o pomoc s jejím sponzorováním. 
5-0-0
RM bere na vědomí žádost Luďka P. o vrácení pozemku 
parcelní číslo 2441.
RM bere na vědomí stížnost Zuzany W. – žádost o upravení 
cesty kolem rodinného domu z důvodu prašnosti cesty na 
novou fasádu, oken atd.
RM bere na vědomí zápis z pracovního jednání konaného  
k žádosti o zrušení Městské památkové zóny Havlíčkova 
Borová dne 26. září 2024 na Úřadu městyse Havlíčkova 
Borová od 9.20 hodin.

Z JEDNÁNÍ RADY MĚSTYSE ZE DNE 14. 10. 2024
RM schvaluje podání žádosti o dotaci MAS Havlíčkův Kraj 
o.p.s., IČ 27493245, v rámci Fiche 5 – Základní služby a ob-
nova venkova, na vybavení sokolovny novými židlemi v počtu 
300 ks. 4-0-0
Dorazil Ing. Karel Tonar.
RM schvaluje cenovou nabídku firmy Enviros, s.r.o., IČO 
61503240, Praha 10 – Vinohrady, ve výši 399.000 korun 
bez DPH, na zajištění místní energetické koncepce Městyse 
Havlíčkova Borová za podmínky získání dotace od Minister-
stva průmyslu a obchodu, a to ve výši 95 %. 5-0-0
RM schvaluje cenovou nabídku na stavební dozor pro in-
vestiční akci „Vodovod Havlíčkova Borová – posílení vodních 
zdrojů a intenzifikace úpravny vody“ firma Ing. Jiří Pohořelý, 
IČ 10122010, Dvorek za 197.600 korun bez DPH. 5-0-0
RM schvaluje rozpočtové opatření č. 11/2024. 5-0-0

RM schvaluje cenovou nabídku na pořízení multifunkční ko-
pírky od firmy Reproservis CZ, s.r.o., Žďár nad Sázavou, za 
cenu 62.350 korun bez DPH. 5-0-0
RM schvaluje rozpočtové opatření č. 12/2024. 5-0-0
RM bere na vědomí zřizovací listinu Základní školy a Mateř-
ské školy Havlíčkova Borová.
RM bere na vědomí žádost Bc. Barbory K. a MUDr. Davida K. 
z Jihlavy o zániku předkupního právak pozemku p. č. 252/8  
v k. ú. Peršíkov.
RM bere na vědomí cenovou nabídku firmy TEDOM energie 
s.r.o., Brno, na místní energetickou koncepci městyse Havlíč-
kova Borová.
RM bere na vědomí odpověď firmy Jiří Pytlík, IČ: 76424286, 
Svitavy – Lány, na výpověď nájemní smlouvy č. 200102 ze 
dne 28.01.2024 a odkup kopírky.

Z JEDNÁNÍ RADY MĚSTYSE ZE DNE 18. 10. 2024
RM schvaluje rozpočtové opatření č. 13/2024. 5-0-0

ŠEST NOVÝCH OBČÁNKŮ PŘIVÍTÁNO
V neděli 20. října byl Úřad městyse  
v Havlíčkově Borové plný dětského še-
velení. Při příležitosti vítání občánků se 
sešlo hned šest rodin. Vítání občánků 
je slavnostní chvíle nejen pro rodiče  
a jejich příbuzné, ale také pro městys.  
V roce 2024 jsme mezi nejmladší obča-
ny městyse přivítali Alžbětu Havlíčko-
vou, Sáru Hřebíčkovou, Ester Jirákovou, 
Matěje Málka, Tobiáše Ondráčka a Ka-
rolínu Starou.

Vítání občánků bylo organizačně za-
jištěno členy kulturní komise za podpo-
ry a přítomnosti vedení městyse. Kromě 
starosty, Přemysla Tonara, přišly nové 
občánky přivítat i o něco málo starší 
děti z mateřské školky pod vedením 
paní učitelky Janáčkové a Jajtnerové.

Starosta Přemysl Tonar předal nejen 
svou gratulaci s květinou pro maminky, 
ale také věcné dary - peněžní poukázku 
v hodnotě 3 000 korun, pamětní kníž-
ku a dětské odrážedlo. Nechyběl ani 
zápis dítěte do pamětní knihy Městyse 
Havlíčkova Borová a symbolické pohou-
pání v kolébce.

Celá akce se vedla v přátelském 
duchu a o to jde především. Tyto akce 
nám připomínají, jak důležité je dělit 
se o radost s ostatními a jak silné jsou 
vazby, které nás spojují. Každý nový ob-

čánek nese v sobě naději na lepší zítřky 
a vítání nových životů je skvělým způso-
bem, jak tyto naděje společně oslavit.

Mgr. Dana Musilová,  
předsedkyně kulturní komise

Tentokrát se nám do zasedačky rodiče s dětmi jen tak tak vešli. Bylo to veselé a příjemné 
odpoledne. Foto: Martin Halama
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OSLAVENCI PŘIŠLI SLAVIT SVÁ JUBILEA DO MUZEA  
A PROHLÉDLI SI STARÉ FOTKY

Dvacítka oslavenců, kteří v uplynulém 
půlroce oslavili své narozeniny 70., 
75., 80. nebo jakékoli nad 80., dorazili 
koncem října do muzea, aby zde přijali 
naši gratulaci. Popřát jim tradičně přišly  
i děti z první třídy a každému přítomné-
mu darovali srdíčko. Myslím, že přítom-
ní vždycky nejvíce ocení to, že se děti 
krásně a hlasitě představí, protože pak 
se jim snáze rozklíčuje, ke kterým rodi-
čům a prarodičům děti patří.

Po vystoupení popřejí přítomným 
starosta a místostarosta a pak už přijde 
na řadu občerstvení a především poví-
dání. Ačkoli jsem pro oslavence měla 
připravené dvě nenáročné otázky, na-
konec jsme od nich upustila, protože 
jsem chtěla využít příležitosti a ukázat 
jim fotografie staré Borové. Fotografie 
míst, které v obci už neexistují nebo je 
my, mladší, známe úplně jinak. Chápu, 
že pro vás, starší, není obtížné si vzpo-
menout, jak kdysi vypadalo náměs-
tí, když ještě stály statky Stránských  
a třeba masna, chápu, že si pamatuje-
te, že v Pivovarské ulici stála trafostani-
ce, ale pro nás narozené po roce 1980 
je to prostě úplně jiný pohled na obec.

A tak jsem byla moc vděčná, že pří-
tomní oslavenci, z nichž některým bylo 
více než 80 a někteří ještě pamatují 
druhou světovou válku, měli chuť se se 
mnou podělit o své vzpomínky. Ačkoli 
jsem neměla fotografií hodně, než jsem 
obešla všechny u stolu, dozvěděla jsem 
se tolik úžasných informací, že jsem v to 
ani nedoufala. Každý z přítomných měl 
k fotkám co říci. Hned s první fotkou, 
kterou jsem podala paní Martě Křesťa-
nové, jsem slavila úspěch. „To je přece 
náš děda na poli,“ řekla mi. V následu-
jící diskuzi ostatních se drobně licito-

valo, zda je na fotce pan Josef Křesťan 
nebo starý pan Dejmal na poli nahoře 
nad Cihelnou, ale nakonec to rozštípl 
pan Václav Stránský, který se přiklonil  
k panu Křesťanovi, protože si pamato-
val, jak vypadaly koně obou sedláků.

Paní Zdena Machová si na fotkách 
našla svou maminku Růženu Stránskou 
na kopečku, kde se prý říkalo „Na ta-
rase“ vedle Píbilových (dnes tam má 
postaveno pan Sedlák), ale také ta-
tínka, před pekařstvím u Sobotků pod 
Bukovskými. Že by někdo rozklíčoval 
tuhle fotografii, jsem vůbec nedoufala. 
Nebyla jsem si jistá, že se vůbec nachází  
v Borové. A paní Machová si jistá byla 
na první pohled. Takových momentů 
jsem kolem stolu zažila ještě několik. 

Na další fotce ze 70. let se třeba po-
znala paní Ivana Nejedlá, na fotografii  
z oslav v roce 1956 se poznala paní Zde-
na Machová a s paní Marií Havlíčkovou 
rozpoznaly na fotce řadu dalších Boro-
váků, které my mladší známe z vyprá-
vění jen podle jména či přezdívky nebo 
životních osudů.

Mám radost, že do připravované 
knihy starých a novodobých fotogra-
fií máme už první snímky staré Boro-
vé, ale myslím, že můžu prozradit, že 
máme už i první nové přefocené foto-
grafie starých míst. V říjnu totiž první 
snímky pořídil fotograf Martin Halama 
ze Sobíňova, s nímž jsme se domluvili 
na spolupráci a který pořizoval napří-
klad pro stejnou publikaci snímky v So-
bíňově.

Ještě jednou děkuji všem oslaven-
cům, kteří měli chuť si se mnou při je-
jich oslavě popovídat a zavzpomínat. 
Jsem za to moc vděčná, jejich postřehy 
si zapisuji a věřím, že v dalších měsících 
budou základem popisků pod jednotli-
vé fotografie v knize, abychom zapsali 
a pro příští generace zachovali Borovou 
tak, jak oni si ji pamatují ze svého dět-
ství a mládí.

Pokud máte i vy ostatní zajímavé 
fotky míst v Havlíčkově Borové, Želez-
ných Horkách nebo Peršíkově, prosím 
doneste je na úřad městyse, ráda si je 
během pár dní naskenuji a v pořádku 
vrátím. A když k nim připojíte svůj ko-
mentář, co je na snímku a z jakého je 
roku, bude to výborné, ale není to pod-
mínkou, s fotkami obcházím pamětníky 
a věřím, že s jejich pomocí jsme schop-
ní dát i tyto údaje dohromady.

Hana Tonarová
Pohled na cihelnu v době, kdy ještě zřejmě fungovala. Na snímku je pravděpodobně pan Josef 
Křesťan před 2. světovou válkou. Foto: archiv

Svou maminku, Růženu Stránskou, poznala na této fotografii paní Zdena Machová, a měla z 
toho velkou radost. Foto: archiv
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NOVINKY  
Z KNIHOVNY

ŠKOLNÍ DRUŽINA V KNIHOVNĚ
Od září se v knihovně jednou měsíčně 
schází druhé oddělení školní družiny  
v rámci projektu Světová kultura a lite-
ratura. Společně si připomínáme různé 
části světa – v září to byla Francie, takže 
jsme si četli knihu o Paříži a tvořili Eiffe-
lovu věž. V říjnu jsme se s dětmi přesu-
nuli do Itálie a ztvárňovali Šikmou věž  
v Pise. A nemohla na toto téma chybět 
i kniha, tentokrát se však jednalo o au-
dioknihu.

Každý měsíc si až do června budeme 
připomínat různé státy světa.

NOVÉ KNIHY V KNIHOVNĚ
V průběhu října do knihovny přibylo 
velké množství knih. Jednalo se o knižní 
dary, díky kterým jsme získali například 
Deník Anny Frankové. Přibyla spousta 
knih z výpůjčního fondu Krajské knihov-
ny Vysočiny (přivezla jsem rovnou tři 
krabice novinek) a navíc jsme do naše-
ho fondu kupovali knihy na Podzimním 
knižním veletrhu, hned několik z nich je 
s věnováním autora.

Mezi zakoupenými knihami jsou jak 
známá jména, která už své zastoupení 
v naší knihovně mají, tak i jména ne-
známá jako je Václav Jabůrek (neplést 
se Štěpánem Javůrkem), který napsal 
svou první knihu, historickou detek-
tivku, V uniformě beránka. Stejně tak  
u nás nově najdete detektivku Ivety 
Svobodové Ostří meče nebo dokumen-
tární román o životě Františka Škroupa 
s názvem Kde domov můj?, kterou na-
psala Markéta Dočekalová.

Novinky najdete i v dětské litera-
tuře, kde můžete narazit na Pohádku 
o Československu od Lucie Seifertové, 
pohádky zvířátek Hurá na řeku nebo 
Výlet do divočiny nebo knihu Zase bu-
deme spolu!, která poukazuje na to, jak 
těžké může být odloučení.

Výčet novinek by byl opravdu dlou-

hý – stavte se a vyberte si osobně to, 
co vás zaujme. Rádi vám s výběrem po-
můžeme!

KALENDÁŘ 2025
V muzeu i na úřadě si můžete zakoupit 
nový kalendář Podoubraví od Míly Vaň-
ka, ve kterém je tentokrát Havlíčkova 
Borová hned čtyřikrát a jednou tam 
naleznete i lom v Železných Horkách. 
Zakoupit si jej můžete za 100 korun.

PŮJČOVÁNÍ ELEKTRONICKÝCH 
KNIH?
Od června si u nás můžete půjčit kro-
mě papírových vydání knih i knihy 
elektronické. Někomu jsou elektronic-
ké knihy blízké, jiní nedají dopustit na 
klasickou knihu. Někteří si ale půjčují  
v naší knihovně obě varianty. Každý mě-
síc se v naší knihovně půjčí v průměru  
222 knih, z toho je zhruba 10 knih elek-
tronických. Právě i díky tomu četnost 
výpůjček vzrostla, protože pro někoho 
je otravné si s sebou někam nosit papí-
rovou knihu.

Nás by ale zajímalo, zda byste měli 
zájem půjčovat si v naší knihovně nejen 
audioknihy na CD, ale také e-audiokni-
hy, které byste si jen stáhli do aplikace 

Palmknih a na jeden měsíc ji měli ve 
svém mobilním telefonu? Dejte nám 
prosím vědět, pokud byste měli o tuto 
službu zájem – děkujeme.

OHLÉDNUTÍ ZA BESEDOU  
S MARKÉTOU PRÁŠKOVOU
V pátek 25. října do knihovny dorazila 
na besedu česká spisovatelka ze Světlé 
nad Sázavou, Markéta Prášková. Ta za-
čala svou dráhu spisovatelky nejdříve 
psaním fantasy příběhů pro děti, ale 
v současné době se vydala směrem 
historických románů. Přečíst si od ní 
můžete Baladu o snech, Rozbité světy 
nebo její poslední knihu, která vyšla le-
tos, Ester. Poslední dvě si můžete půjčit 
i v naší knihovně.

Na besedě mluvila o svých spisova-
telských začátcích, o tom, jak těžké pro 
ni byly školní začátky. Zajímavé bylo od 
ní slyšet, že jí nešlo čtení, a přesto se 
časem stala učitelkou, potažmo spiso-
vatelkou. Je vidět, že nic není v životě 
překážkou. 

My moc děkujeme za její milou ná-
vštěvu a přejeme jí spoustu vydaných 
 a úspěšných knih.

Klára Vencová

Družina v říjnu tvořila v italském stylu - šikmou věž v Pise a Coloseum. Foto: Klára Vencová

Spisovatelka Markéta Prášková mluvila na besedě o tématech svých knih. Foto: 
Klára Vencová
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561 202 049 - účetní ZŠ, 087 ředitelna

561 202 089 - sborovna, 093 družina

561 202 033 - jídelna

734 230 317 - MŠ

info@zsborova.cz; www.zsborova.cz

VE FOTBALOVÉM POHÁRU JSME DÁL NE-
POSTOUPILI. BYLA TO SKVĚLÁ ZKUŠENOST

Ve druhé polovině října vyrazil tým na-
šeho druhého stupně na okrskové kolo 
Školského fotbalovéhopoháru. Postup 
do krajského kola v Jihlavě nám sice 
nevyšel, ale přesto stálo za do Havlíč-
kova Brodu vyrazit. Ve srovnání s ně-
kterými dalšími urostlými školami jsme 
sice byli o dost menší (vždyť polovina 
týmu byla složena z šesťáků a sedmáků 
a měli jsme mezi sebou i tři děvčata), 

ale přesto jsme bojovali statečně. S jed-
nou výhrou, jednou remízou a dvěma 
prohrami jsme obsadili to nepopulární 
čtvrté místo, ale cesty určitě nelituje-
me. Hrálo se na klasické velké hřiště  
v jedenácti hráčích, a to byla pro někte-
ré z nás zbrusu nová zkušenost, která 
není k zahození. Díky všem za vzornou 
reprezentaci.

Jakub Janáček

SPORT V NAŠÍ ŠKOLE? 
MOŽNOSTÍ JE DOST.

Mládí a sport patří neodmyslitelně  
k sobě. Stejně tak se v poslední době 
razí krédo, že k sobě ruku v ruce patří 
také sport a duševní zdraví. Zkrátka tra-
diční sokolské heslo „Ve zdravém těle 
zdravý duch“ jistě platí i pro děti školou 
povinné. A i v naší škole se jím snažíme, 
minimálně podle svých možností, řídit.

Ve výuce tělesně výchovy zapo-
jujeme nejen tradiční, ale i moderní 
koncepty. Výuka je vedena formou 
zábavných či postřehových her, posi-
lování vlastní váhou těla a úpolovými 
cviky, nácvikem startovních rychlostí  
i vytrvalosti, míčové i jiné hry. Troufáme 
si tvrdit, že děti hodiny baví a dokáže-
me nejen podávat zajímavé sportovní 
výkony, ale užít si u toho i dost legra-
ce. Hodně sportovních akcí pro ostatní 
žáky naší školy pak organizují ti nejstar-
ší, naposledy třeba turnaj v discgolfu.

Zároveň se snažíme zapojovat do 
různých sportovních podniků, které 
jsou v našem regionu organizovány. 
Dojíždíme na atletické závody, běžec-
ké podniky v terénu, bruslit, fotbalová  
a futsalová utkání, florbalové přátelské 
zápasy, regionální olympiády a další. Je 
dobré vědět, jak obstojíme ve srovnání 
se svými vrstevníky, a navíc takové akce 
často slouží jako motivace pro větší za-
pojení dodalšího sportování.

Dost možností, jak si zasportovat, 

pak mají děti také mimo samotnou vý-
uku. Už v šest ráno můžete vidět nad-
šené sportovce z druhého stupně, jak 
takřka každý den před vchodem školy 
čekají na florbalový kroužek, stolní te-
nis nebo míčové hry. A dětí, které nevá-
hají vstávat kvůli sportu po páté hodině 
ranní, není rozhodně málo! Naopak se 
nás schází opravdu velký počet.

Dvakrát týdně pak do tělocvičny 
ráno chodí také děti z prvního stupně 
v rámci družiny a v odpoledních hodi-
nách sportuje družina taktéž. Formou 
organizovaného chaosu hrajeme fot-
bal, florbal, basketbal, volejbal, přeha-
zovanou, skáčeme, šplháme, lezeme… 
A věřte, že děti se třeba ráno po pohy-
bu mnohem lépe proberou a do výuky 
přicházejí bez ospalků a s větší energií.

Ráno ale také sportujeme i hlavou 
nad černobílou šachovnicí a nově jsme 
se přihlásili do projektu Šachy do škol. 
Uvidíme, co nám přinese.

Samostatnou kapitolou je také ly-
žařský kurz, který každoročně pořádá-
me pro žáky sedmého ročníku a starší 
v Jedlové v Orlických horách. Kurz nás 
nemine ani v této sezóně, mezi dětmi 
je velmi oblíbený a slaví úspěch, což 
nás dovedlo k myšlenkám organizovat 
lyžařský pobyt i pro žáky prvního stup-
ně. Nechme se překvapit.

Zkrátka možností, jak si žáci mohou 
zasportovat, není málo. Napadají vás 
nějaké další? Kontaktujte nás, budeme 
rádi za další tipy.

Jakub Janáček

VELKÝ SPORTOVNÍ DEN: I LETOS JSME SE 
ZAPOJILI DO OLYMPIJSKÉHO VÍCEBOJE

Vloni poprvé jsme se v průběhu škol-
ního roku zapojili v hodinách tělesné 
výchovy do projektu Olympijský více-
boj. Disciplíny, nadšení dětí i diplomy se 
nám opravdu líbily, tak jsme se rozhodli 
zapojit v letošním školním roce znovu.

Olympijský diplom jsme ve spolu-
práci s žáky a všemi pedagogy však ten-
tokrát pojali jako velký sportovní den. 
Na hodnocení výsledků v rychlosti, 
ohebnosti, hbitosti nebo vytrvalosti je 

ještě brzy, ale celý den se určitě pove-
dl. Děti soutěžily se zápalem a všechny 
disciplíny, z nichž jsme část plnili ve tří-
dách, tělocvičně a část venku, se nám 
povedlo splnit. A nebylo jich málo! 
Sprint na 60 metrů, vytrvalost na kilo-
metr pro větší děti a půl kilometru pro 
první stupeň, člunkový běh, T–běh, hod 
míčem, sedy-lehy, trojskok, skok z mís-
ta, hluboký předklon a postoj čápa.

Cílem nebylo zápolit mezi sebou, 

ale najít u každého jeho silnou strán-
ku a třeba tak do budoucna doporučit 
vhodné sporty. Dalším bonusem pak je 
ukázat, že sport a pohyb je opravdu pro 
každého.

Na konci školního roku by tak 
děti měly obdržet krásně vytvořenou 
pohybovou analýzu od společnosti 
SportAnalytik.

Kolektiv pedagogů ZŠ
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NOVINKY
ZE ŠKOLKY

Do školky přišel podzim! S létem jsme 
se rozloučili a začali jsme se věnovat 
podzimní tématice. Poslední zářijový 
týden se konala tradiční podzimní pro-
cházka, tentokrát k rybníku 
Trojháček. Děti si mohly 
cestou zasoutěžit a v cíli se 
posilnit opečeným špekáč-
kem a teplým čajem. Poté 
se ještě konala soutěž v 
přetahování lanem, do kte-
ré se zapojili děti, maminky 
a tatínkové. Děkujeme žá-
kům IX. třídy za pomoc při 
organizaci této akce a také 
všem účastníkům za příjem-
ně strávené odpoledne.

Všechny třídy se také zú-
častnily discgolfového tur-
naje, který pro nás připra-
vili žáci IX. třídy. Předvedli 
nám, jak se discgolf hraje, a 
po celou dobu se dětem ze 
školky věnovali a pomáhali 
jim. Nakonec nás od házení 
diskem neodradila ani ne-
přízeň počasí.

Další týden nás čekala spousta pro-
cházek s cílem najít co nejvíce pod-
zimních přírodnin. Sluníčka, Motýlci  
i Žabky navštívili bramborárnu v míst-
ní Zemědělské a. s., kde měli možnost 
se podívat, jak se brambory třídí. Ve 
třídách jsme si povídali o ovoci, zeleni-
ně a přírodninách, pouštěli jsme draky  
a pozorovali změny v přírodě.

Žabky mají za sebou již 7 lekcí pla-
vání a každým týdnem zlepšují své pla-
vecké dovednosti, které po dobu vý-
cviku získávají. Tato třída zahájila také 
čtenářský projekt ,,Děti čtou dětem“ 
s VIII. ročníkem, tentokrát s tématem 
pověstí, které se pojí k našemu okolí.  
I letos budeme s dětmi navštěvovat 
kino v Krucemburku a jako první jsme 

vyrazili na pohádku 
Mikeš Hrdina.

Třetí týden jsme se 
ve všech třídách pus-
tili do tématu ,,Tady 
bydlím já“. Povídali 
jsme si o místě, kde ži-
jeme, ukazovali jsme 
si obrázky spojené  
s tímto místem a na-
vštívili jsme i kostel sv. 
Víta, místní muzeum 
K. H. Borovského, poš-
tu a obecní úřad. Při 
vyprávění jsme zmínili 
i okolní vesničky, kde 
bydlí naši kamarádi 
ze školky. V závěru říj-
na nás čekala tradiční 
akce s názvem „Uspá-
vání broučků“.

kolektiv MŠ

Analytický report detailních výsledků JPZ pro ZŠ a MŠ Havlíčkova Borová 

 

Český jazyk a literatura 

Oblast výuky Výsledek ZŠ  Celá ČR 
Pravopis 38,2% 48,5% 
Porozumění textu 54,5% 52,5% 
Slovo, věta, souvětí 51,1% 54,5% 
Komunikační a slohová výchova 71,7% 73,8% 
Literatura 77,8% 66,6% 

 

Matematika 

Oblast výuky Výsledek ZŠ  Celá ČR 
Početní operace, mocniny, převody 38,9% 35,8% 
Procenta 68,3% 68,9% 
Výrazy a mnohočleny 47,2% 36,2% 
Rovnice a jejich soustavy 47,6% 42,0% 
Zlomky a desetinná čísla 70,8% 64,3% 
Práce s daty 48,1% 39,9% 
Závislosti a vztahy 39,7% 38,8% 
Početní geometrie 39,3% 38,2% 
Konstrukční geometrie 25,0% 31,9% 
Nestandartní aplikační úlohy 33,3% 42,8% 

 

Výsledek ZŠ = průměr získaných bodů ve vzdělávací oblasti žáky dané ZŠ 

Celá ČR = průměr získaných bodů v dané vzdělávací oblasti v celé ČR 

OSMÁCI A DEVÁŤÁCI NA 
BURZE STŘEDNÍCH ŠKOL

Tradičně jsme se i letos uvedené akce zúčastnili. Jedná se o 
přehlídku učebních a maturitních oborů přihlášených střed-
ních škol. Vhodně ji doplňuje pestrý program s ukázkami  
z výuky a především možnost setkat se se zástupci škol  
a získat konkrétní informace o škole a jednotlivých oborech.

Volba správného oboru a školy, které budou děti nejen 
bavit, ale podle nichž budou v budoucnu hledat uplatnění, 
je podle nás, pedagogů, klíčová.

I proto, mimo jiné, se deváťákům intenzívně věnují vy-
učující češtiny a matematiky, letos Mgr. Anna Janáčková  
a Mgr. Blanka Zvolánková, při přípravě na přijímací zkouš-
ky. A že je to práce pravidelná a důsledně vedená, dokazuje  
i přiložená tabulka, která prezentuje výsledky našich loň-
ských deváťáků v jednotných přijímacích zkouškách. Posuď-
te sami, že to není vůbec špatné!

Blanka Zvolánková,  
Jana Žáková, 2. stupeň

Žabky navštívily poštu. Foto: MŠ
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V ŽELEZNÝCH HORKÁCH VZNIKL OFICIÁLNÍ JEZDECKÝ KLUB
NESE NÁZEV UNICORN NA POČEST KOUZELNÉHO STVOŘENÍ, KTERÝMI KONĚ ROZHODNĚ JSOU

Je to jen pár týdnů, co v Železných Hor-
kách oficiálně vznikl zcela nový jezdec-
ký klub, který jeho majitelka Michaela 
Nejedlá nazvala Unicorn. S Míšou jsem 
se znala od vidění, ale před pár lety 
jsem sháněla pro dceru nějaký kroužek, 
který by jí bavil, a náhodou jsem na Fa-
cebooku narazila na informaci, že Míša 
nabízí jízdy na koni. Slovo dalo slovo  
a jely jsme to s dcerou vyzkoušet – teh-
dy ještě do Cibotína. Natolik se nám 
to líbilo, že ke koním jezdíme téměř 
tři roky. Pro dceru se stali koně láskou  
a velikým koníčkem. Já měla koně ráda 
vždy, a jsem tedy vděčná, že mám teď 
možnost s nimi trávit čas. Není to jen 
o tom se s nimi pomazlit a jít na pro-
cházku. Před každou jízdou se musí kůň 
připravit, vyčistit, nasedlat. Ale také to 
obnáší i fyzickou práci. Člověk si u nich 
vyčistí hlavu, jsou to krásná zvířata, kte-
rá dělají radost a dokáží člověku vrátit 
lásku, kterou do nich vloží. Proto když 
se rozhodovalo o založení klubu, bylo 
nám jasné, že se také staneme členy, 
protože koně již do našich životů neod-
myslitelně patří.
Míšo, co tě přivedlo ke koním a jak 
dlouho se jezdectví věnuješ?
Koně jsem milovala odjakživa. Ve svých 
13 letech jsem měla konečně možnost 
usednout na hřbet těchto krásných zví-
řat. Od 18 let mám svého prvního koně, 
kterého mám dodnes a k němu dalších 
6 koníků. Zaměřuji se na parkur a dre-
zuru.
Jak ses dostala k trénování dětí?
Pamatuji si, že jsem jako první zača-
la učit jezdit svou o několik let mladší 
kamarádku a pak už se to začalo naba-
lovat, ale najednou nás pár bylo. Díky 

tomu jsem zjistila, že mne tahle činnost 
naplňuje: předávat zkušenosti a infor-
mace těm, co o ně opravdu mají zájem 
a co chtějí s koňmi dělat ve stejném du-
chu jako já. Samozřejmě mám složené 
zkoušky instruktora jezdectví a dál se 
sama vzdělávám pod skvělými trené-
ry (kterým patří můj velký dík), abych 
mohla nové poznatky a zkušenosti pře-
dávat mým svěřencům...
Co tě přivedlo k nápadu založit klub, 
co to obnáší a jaké jsou výhody?
Pokud chcete jezdit na závody, které 
jsou pořádány Českou jezdeckou fe-
derací, potřebujete jezdit pod zaregis-
trovaným klubem. Do letoška jsem já 
a moji svěřenci závodili pod Pražským 
jezdeckým klubem, který založili moji 
přátelé již před lety. Členská základna 

se nám ale již dost rozrostla, a tak jsme 
si řekli, že je na čase si už založit svůj 
jezdecký klub. Především za to vděčím 
své kamarádce Simonce Novákové, kte-
rá mě k tomu postrčila, a hlavně zařídila 
všechno to papírování.
Proč zrovna název Unicorn?
Jednorožec je krásné stvoření, a navíc 
je považován za symbol síly, lásky, živo-
ta a krásy. Je to tedy takové slovo, kte-
rým bych vyjádřila můj vztah ke koním  
a k životu samotnému. A nejen to. Jed-
norožec je něco, v co věříte, i když ostat-
ní nevěří. A to jsem já, věřím v mnoho 
koní, kteří zrovna nejsou moc nadaní, 
nemají dobrý původ, předpoklady do 
sportu. Věřím, že v každém koni se dá 
objevit jednorožec, jen to chce věřit  
a nevzdávat se.
Kolik máte členů?
Momentálně máme 16 členů.
Je možné se svézt na koni, aniž bych 
byla členem klubu?
Samozřejmě ano. Stačí nás kontaktovat 
buď na sociálních sítích nebo telefonic-
ky. Domluvíme se, co od ježdění oče-
káváte, zda chcete jezdit jen rekreačně 
či byste ráda závodně, jak často chcete 
docházet a zda máte nějaké zkušenos-
ti s koníky nebo jestli jste úplný začá-
tečník. Samozřejmě je možné se svézt 
i jednorázově, či jezdit nepravidelně. 
Klienti také rádi využívají naše pou-
kázky na jízdu na koni, například jako 
dárek k Vánocům pro své blízké. Když  
k nám pak poprvé zavítáte, pokud ještě 
nemáte jezdecké vybavení a teprve se 
ho chystáte pořídit, mít alespoň cyk-
listickou helmu, pevnou obuv a přilé-
havé kalhoty. A pak už spolu vyrazíme 
ven nebo na jízdárnu. Pokud jdeme 

Parkurové hobby závody Plandry u Jihlavy. Foto: archiv Michaela Nejedlá

Dětské jezdecké závody Sázava. Foto: archiv Michaela Nejedlá
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ven nebo je nás na jízdárně více, každý 
začátečník má svého vodiče, který mu  
z bezpečnostních důvodů vede koně.  
S každým klientem pracuji individuál-
ně, tak jako s každým koněm. Všichni  
nejsme stejní a každý z nás potřebuje 
jiný přístup.
Kolik koní máte?
Ve stáji máme 13 koní, sedm je mých  
a zbytek mých kamarádek.
Je náročné se starat o tolik koní?
Někdy ano, ale neměnila bych. Člověk 
už to bere jako rutinu a nepřijde mu 
to, ale když se toho sejde víc najednou 
například s kovářem, veterinářem a tré-
nováním, je především náročné to vše 
najednou skloubit. Denní péče o koní-

Halloweenská vyjížda. Do strašidelného lesa v převleku vyjelo plnit úkoly celkem osm koní. Foto: Dana Klimešová

ky zahrnuje krmení, jak ráno, tak večer, 
vodění do výběhu a z výběhu, kydání 
boxů, jízdárny, drobné ale i větší opravy 
areálu (kontrola ohrad atd.), dále ošet-
řujete koně, kteří vyžadují momentálně 
nadstandartní péči, například koně po 
nějakém úraze apod. A v neposlední 
řadě k tomu patří samozřejmě i práce 
s koňmi, ať už jen opohybování na lon-
ži, trénink pod jezdcem apod. Naštěstí 
ale na tu práci nejsem sama, pomáhají 
mi ostatní členové klubu a v neposlední 
řadě i můj manžel a syn.
Pořádáte nějaké akce s dětmi?
Ano, každoročně děláme letní a zim-
ní focení s koníky, vánoční vyjížďku. 
Letos jsme také pořádali první ročník 
Dětských jezdeckých her stáje Unicorn, 

které se setkaly s velkým ohlasem, tak-
že určitě plánujeme uspořádat tuto akci  
i příští rok. A tento podzim jsme po-
řádali  poprvé také akci s názvem Ha-
loweenská vyjížďka, kdy jsme sebe  
i koníky oblékli do kostýmů a šli do stra-
šidelného lesa plnit úkoly.
Co plánujete do budoucna?
Určitě bychom příští rok rádi uspořádali 
opět Dětské jezdecké hry a další naše 
každoroční akce. Také bych ale ráda  
v našem areálu uspořádala nějaké sou-
středění, semináře a určitě se chystáme 
reprezentovat náš klub na závodech.
Přejeme hodně úspěchů a ať se jezdec-
kému klubu daří.

Hana Ledererová

FEJETON: OBČAN XY
Pamatuju doby, kdy se v nejrůznějších 
kulturních i nekulturních plátcích uvá-
děly seznamy jubilantů, zesnulých či 
těch čerstvě zrozených neviňátek. Už 
jako dítě v sedmdesátých či osmde-
sátých letech jsem hltal, jaký rod se 
dožívá vysokých cifer, kde se nejvíce 
rodí či jaká se dávají nejčastěji jména…  
A nebo později, když jsem četl staré kro-
niky, tak jsem se z nich běžně dozvídal 
kdo se kdy narodil, na jakém čísle žil, 
vše o věku a mnoho dalšího, osobního.  
A právě kvůli tomu jsou staré kroniky 
tak příjemné a milé.

Hluboko ve mně je ten pocit, že díky 
tomu mi byli všichni ti lidé jaksi blíž, 
člověk nežil obmotán černou izolačkou 
od okolního prostoru, znal své sousedy.  
A jak je to dnes?

Čtenář český snad promine, ale za-
čnu anglicky. General Data Protection 
Regulation je abrakadabra platící už 
řadu let. Magická zkratka GDPR nás 
před těmi roky oslovovala takříkajíc 
imrvére.

Mnohdy jsme ani netušili, že je to 
regulace zacházení s osobními údaji, 

když už tušili, tak jsme raději pod tuto 
duchnu schovali víc, než musíme. Prostě 
mi to připadá jako trochu zvrácená 
taškařice. Ani tak nemyslím na takové 
ono šíření vlastních osobních informací 
na internetu, což je podle mě jedna  
z diagnóz hlouposti a nemám nejmenší 
slitování s těmi, kteří v důsledku toho 
o cokoliv přišli. Kroutím také hlavou 
nad mým počítačem, který se rozhodl 
moje osobní údaje chránit tak, že jeho 
programy neustále vyžadují aktualizace 
hesel a podobně. Jednou jsem už to 
nevydržel a celý ho prošel, kde že tam 
mám kódy k odpalování jaderných střel 
či plány auta na vodu. Protože co jiného 
proboha tak chrání? Co jsem mu svěřil?

Staré české přísloví zní: komu není 
rady, tomu není pomoci. Trochu jsem 
si ho přizpůsobil: hele, nebuď blbej  
a nedělej tohle nebo tohle. No a pokud 
už to udělá a dělá, tak žádná pomoc 
formou nařízení a zákonů stejně nepo-
může.

Když si tak tedy vezmu lupu a mrknu 
na ty obecní pospolitosti, tak si myslím, 
že jsme tou pofidérní ochranou možná 

trochu přišli o přátele. Už pomalu neví-
me, kdo je kdo, apřitom stát nemá nej-
menší problém vystopovat si vás podle 
kreditky či telefonu. A nemyslete si, že 
anonymně.

Půjde-li to takto dál, tak za chvíli už 
ani nepůjde vítat bezejmenné občánky, 
neboť tím se říká, že se někdo narodil. 
A obecní pospolitost se stane smečkou 
postav nazvaných XY, AB nebo třeba IQ. 
Navrhl bych ještě zrušit jména na zvon-
cích, protože veřejně tak vystavujeme 
svoje jméno.

Já moc nevím, jsa většinou rozumu 
mdlého a chabého, ale z mé praxe si 
vážně neuvědomuji, co skvělého z EU 
přišlo, snad kromě svobody pohybu 
lidí a zboží. Ale jsem si jistý, že zákon  
o ochraně osobních údajů to není. Od-
cizil vstřícnost mezi lidmi, udělal z nich 
kódy a čísla, svěřil je do péče úřadů  
a jejich gigantických databází. Přišli jsme  
o to,co nás odlišovalo od mravenců, 
jsme jen kopec tvorů bez jmen. A hrdi-
nové jsou jen ti se jménem, že jo, Fer-
do?

Borovský poloobčan č. 43
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ZÁVOD HASIČSKÉ VŠESTRANNOSTI A BRANNOSTI
V říjnu se mladí hasiči opět zúčastni-
li podzimní soutěže, která se konala  
7. října v Uhelné Příbrami. Za náš ko-
lektiv vyběhly tři hlídky mladších a dvě 
hlídky starších. Tento rok je to rekordní 
počet hlídek, dlouho takové množství 
dětí nepamatujeme a jsme jedni z mála 
v okrese, kteří mají tolik dětí.

Každá hlídka měla pět členů a cel-
kem musela splnit sedm disciplín. Na 
tento závod jsme se připravovali kaž-
dé pondělí a úterý, občas i v pátek buď  
v hasičárně nebo u vodárny. Trénovali 
jsme především uzly, protože ty nám 
moc nešly. Dále jsme stříleli ze vzdu-
chovky, lezli po laně a učili se značky. 
Také jsme se učili poznávat stopy zvířat 
a rostliny. Poradili jsme si také s eva-
kuačním zavazadlem a záchranářskou 
uličkou.

A jaké jsou výsledky? Mladší 
hlídka A se umístila na krásném 
7. místě, mladší B na 23. místě  
a mladší C na 35. místě. Mladší ka-
tegorie byla letos velice obsazená, 
soutěžilo zde celkem 46 družstev. 
Starší hlídka A se umístila na skvě-
lém 6. místě a starší B na 30. místě 
z 32 družstev.

Nutno dodat, že spousta dětí 
běžela tento závod poprvé. Bylo 
to celkem sedm dětí, které měly 
svoji závodní premiéru, a navíc 
dvě mladší děti běžely za starší 
družstvo.

S výsledky jsme moc spokoje-
ní, dětem gratulujeme a těšíme se 
na další závod.

Eliška Hájková, trenérka mladých 
hasičů

POHLED DO ZÁKULISÍ DIVADELNÍHO PŘEDSTAVENÍ 
„KLETBA RODU CANTERVILLE“

Milí borovští občané, kde jste byli a co 
jste dělali večer 13. října? V sokolovně 
si pro nás Pohledské kulturní seskupení 
POKUS z. s. s charismatickou paní reži-
sérkou Yvonnou Krškovou, devíti herci 
a dalšími členy souboru připravilo diva-
delní hru od Oscara Wilda „Kletba rodu 
Canterville“. Nadčasová hra oplývající 
(cituji z jejich materiálu) „romantickou 
náladou staré dobré Anglie je přede-
vším střetem dvou různých životních 
postojů – romantického snění, nostal-
gie po starých časech v kontrastu s mo-
derní, praktickou a cynickou Amerikou, 
která postrádá fantazii.“

Nebudu psát o obsahu jejich hry, jen 
vám chci přiblížit něco málo ze zákulisí 
a jejich příprav. Soubor přijel ve tři ho-
diny odpoledne a jal se nosit všechny 
kulisy, kostýmy, osvětlení do sokolovny. 
Jejich sehraná parta měla do hodiny po-
stavené kulisy, které byly velmi auten-
tické. Tahali se s těžkými skříněni a dal-
šími věcmi. Hra z roku 1887 nemůže mít 
moderní náznakové kulisy, obzvlášť ne 
ta ze staré dobré Anglie. Paní režisérka 
Yvonna Kršková se svým zvučným hla-

sem měla vše pod kontrolou a bylo po-
znat, že je pro celý tým nejen autoritou, 
ale i kamarádkou. Celý ansámbl to hra-
ní a příprava musí těšit a bavit, jinak by 
to nedělali. Během příprav došlo k pár 
komickým situacím, všichni se upřímně 
smáli a bavili se. Namontování reflek-
torů, zkouška, zda funguje stará opona  
a nespadne jim na hlavu, hlasová zkouš-
ka herců, zda jsou sly-
šet v sále, přeměna 
kulis, nachystání kos-
týmů. Byla jsem velmi 
překvapena jejich kva-
litními a hezkými kos-
týmy. Paní Otisová se 
několikrát převlékala 
a „seklo“ jí to. Úžasná 
byla jejich maskérka, 
která není ani vizážist-
kou, ani kosmetičkou, 
ale moc jí to prý baví. 
To můžete posoudit 
na fotografiích. Také 
se podívejte na herce  
a jejich podpůrný 
technický štáb.

Představení bylo milé, humorné  
a všem se na jevišti dařilo. Přemýšlela 
jsem nad tím, že až k nám do městyse 
přijede kultura a nás, kteří už po tmě 
určitě nepracujeme na zahradě nebo 
na poli, pramálo zajímá. Z asi 40 divá-
ků byla velká část neborovských. A to je 
velká škoda.

Jitka Malcová

PODZIMNÍ DÁMSKÝ SEKÁČ BYL REKORDNÍ
Dámský sekáč upořádal Sbor borov-
ských žen v polovině října, a to již po 
několikáté. V sokolovně si kupující moh-
ly vybrat různé dámské oblečení všech 
možných velikostí, boty a také kabelky.

Celkem na sekáči proběhlo přes  
100 nákupů! Čím dál větší zájem je  
i o možnost prodávat své věci, kous-
ky ze šatníku, které již ženy nevyužijí,  
a rády by je nabídly někomu, koho ještě 

potěší. Letošního podzimního sekáče 
se účastnilo 79 prodejkyň, které nabíd-
ly více než 1400 kusů oblečení a 311 
doplňků a bot. Celkově jsme za proda-
né zboží vyplatily 35 221 korun. 

Nejúspěšnější prodejkyně prodala 
celkem 11 kusů, a to jich nabízela pouze 
15! Nejvyšší vyplacenou částku jedné 
prodejkyni byla 1770 korun. 

Podle ohlasů některých nakupují-

cích se sekáč moc povedl. Je to pro nás 
radost, že se tato akce líbí a nakupující 
odcházejí spokojení. 

Moc děkujeme za váš zájem a na 
jaře se zase určitě uvidíme. O přesném 
termínu konání se včas dozvíte.

Lenka Šrámková,  
Sbor borovských žen
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ÁČKO DRŽÍ SÉRII NEPORAZITELNOSTI, BÉČKO UPROSTŘED 
TABULKY, MLÁDEŽ HRAJE O ŠPICE

První část fotbalové sezóny již vrcholí  
a pomalu ale jistě se k závěru blíží 
všechny soutěže, ve kterých nastu-
pují týmy TJ Sokol Havlíčkova Borová. 
Dobrou zprávou je, že se áčko po ne-
povedeném rozjezdu do soutěže šplhá 
tabulkou do klidnějších vod a dokonce 
(v době uzávěrky BL) drží sedmizápa-
sovou sérii neporazitelnosti. Poměrně 
s klidem může dohrát podzim i naše 
béčko, byť se výsledkově dva poslední 
zápasy nepovedly. Dorost, starší žáci  
i mladší žáci hrají v závěru podzimní 
části o první příčky tabulek a například 
starší žáci dosud neztratili v soutěži ani 
bod. Svá „mistrovská“ utkání mají na 
podzim za sebou týmy přípravek.

A tým:
Áčko se odrazilo k dobrým výsledkům 
a co je důležité – herní projev byl v ně-
kterých zápasech opravdu velmi dobrý. 
Například souboj se Štoky na těžkém 
terénu musel potěšit oko každého fa-
nouška, protože se podával oboustran-
ně velmi rychlý a kvalitní fotbal. V Lučici 
borovští fotbalisté po většinu času her-
ně vcelku jasně dominovali, ale slabá 
produktivita je stála větší bodový zisk. 
Za zmínku určitě stojí i skalp Herálce, 
který okupuje přední příčky tabulky.
Třešť – Havlíčkova Borová 1:1(0:1) P. 
Kučera
Havlíčkova Borová – Štoky 6:1(3:0) Ža-
lud 3, Lipavský, P. Kučera, Lupták
Lučice – Havlíčkova Borová 2:2(1:0) Ža-
lud, Pátek
Havlíčkova Borová – Herálec 2:1(1:1) 
Žalud 2

B tým:
Béčko se stále drží relativně v klidných 
vodách, přestože má v závěru podzi-
mu poměrně těžký los. Výhru s Dolním 
Městem si vysloužilo parádním výko-
nem v prvním poločase a svoji cenu 
má i bod z Golčova Jeníkova. Škoda do-
mácího debaklu s Chotěboří, protože 
začátek utkání vypadal velmi nadějně. 
Nutno dodat, že ve Štokách tým před-
vedl mizerný výkon a prohru si odvezl 
zaslouženě.
Havlíčkova Borová – Dolní Město 
4:2(4:0) Novotný, D. Fruhbauer, Šrá-
mek, vlastní
Golčův Jeníkov B – Havlíčkova Borová 
2:2(2:2) Gregar, Sobotka
Havlíčkova Borová – Chotěboř C 
2:6(1:4) Lipavský, Lupták
Štoky B – Havlíčkova Borová 5:0(2:0)

Dorost:
Dorost, který máme již druhým rokem 

spojený s Velkou Losenicí, ve druhé 
polovině října ve své soutěži poprvé 
narazil. Po dalších třech výhrách tým 
odjel ke šlágru podzimu v Petrovicích 
nedaleko Humpolce. Tady je přivítaly 
Jiřice, které dosud – stejně jako Borová 
– neztratily ani bod. Ve velmi kvalitním 
duelu plném šancí hosté dvakrát ved-
li, ale domácí vždy srovnali a v závěru 
strhli výhru na svoji stranu a dostali se 
tak v tabulce před náš dorost. Ale z pro-
hry nemusíme smutnit, přesně takové-
zápasy posouvají mladé hráče kupředu.
Rozsochatec – HB/VL 0:3(0:2) Lipavský, 
Němec, D. Bratršovský
HB/VL – Šmolovy, Lípa 8:1(7:0) Lipavský 
4, Burian 2, Novák 2
Přibyslav/Keřkov – HB/VL (1:2) D. Bratr-
šovský 2, Lipavský
Jiřice – HB/VL 3:2(1:1) Tomšík, D. Bra-
tršovský

Starší žáci:
Skvělou bilanci mají po devíti kolech 
naši starší žáci. Ti dosud neztratili ani 
bod při úctyhodném skóre 76:11. Ještě 
více však těší výhry a herní projev v zá-
pasech s těžkými soupeři. Konkurenta  
z čela tabulky Mírovku chlapci vyprás-
kali 5:1 a pět branek nastříleli i v Led-
či nad Sázavou. Tým je vyrovnaný bez 
výrazných slabin a jeho ambici je ur-
čitě hrát o mistra okresního přeboru  
a udržet stoprocentní bilanci alespoň 
do konce podzimní části.
Havlíčkova Borová – Mírovka 5:1(2:0) 
Antl, Janáček, Vácha, Konfršt, Pondělí-
ček
Věžnice/Polná – Havlíčkova Borová 
1:13(0:9) Antl 5, Bořil 2, Konfršt 2, Le-
szkow, Škaryd, Janáček, Vácha
Ledeč nad Sázavou – Havlíčkova Borová 
3:5(1:0) Pondělíček 2, Rychlý, Škaryd, 
Antl
Havlíčkova Borová – Přibyslav 9:1(3:0) 
Antl 6, Vácha 2, Lederer

Mladší žáci:
Trochu smutku zavládlo v kabině mlad-
ších žáků v závěru podzimu. Tým, který 
má jednoznačně kvalitu hrát o mistra 
OP, v jednom z kol ale prohrál v přímém 
duelu o první místo na hřišti Okrouhli-
ce. Nutno dodat, že domácí se na nás 
dobře přichystali, připravili malinké 
hřiště, které nám absolutně nevyhovo-
valo a vyhráli zaslouženě. Dojem jsme 
pak napravili v zápase s dalším týmem 
ze špice – s Ledčí. Za zmínku jistě stojí  
i domácí přátelské utkání s Havlíčko-
vým Brodem, který pravidelně startuje 
o tři soutěže výš a normálně se utkává 
třeba se Zbrojovkou Brno nebo Sigmou 

Olomouc. Hosté přivezli hráče širšího 
divizního kádru i základní sestavy a my 
jsme v těžkém zápase obstáli skvěle! 
Hlavně v prvním poločase jsme hosty 
jasně přehrávali a po nadšeném a kva-
litním výkonu jsme vyhráli 6:4. Potvr-
dili jsme si tak dobrou herní zkušenost 
i z přechozího přáteláku ve Světlé nad 
Sázavou (o dvě soutěže výš), kde jsme 
remizovali 5:5, ale branek jsme mohli 
nastřílet snad patnáct.
Havlíčkova Borová – Věž 10:2(6:1) Janá-
ček 3, Tonar, 3, Šnajdr 3, Záhumenská
Havlíčkova Borová – Věžnice/Polná 
6:3(3:2) Babák 3, Janáček 2, Šnajdr
Havlíčkova Borová – Havlíčkův Brod B 
6:1(2:1) Babák 4, Janáček, Zubál
Okrouhlice – Havlíčkova Borová 7:4(2:2) 
Babák, Blažek, Zubál, Uttendorfský
Havlíčkova Borová – Ledeč nad Sázavou 
4:2(1:2) Janáček 2, Babák, Blažek

Přípravky a školička:
Organizovaná podzimní soutěž se už 
uzavřela týmům naší mladší a starší pří-
pravky. V soutěžích se neevidují tabulky 
a jde pouze o hru samotnou. Ve starší 
přípravce nám prakticky chybí dorazo-
vý ročník 2014 a hrajeme tedy převáž-
ně s dětmi minimálně o rok mladšími. 
Přesto je náš tým velmi konkurence-
schopný, na hráčích je znatelně viditel-
ný progres ve hře, i když výkonnost je 
(typicky pro dětský fotbal) někdy velmi 
kolísavá. Přesto si všichni hráči zaslouží 
za odehrané zápasy pochvalu.
Podobná je situace i u mladší příprav-
ky. Ani tady se nehraje na umístění  
a důležitý je především herní progres. 
Potěšující je hlavně fakt, že mezi hráči 
mladší přípravky máme několik velmi 
šikovných dětí a prakticky ve všech zá-
pasech se nám daří střílet dost branek, 
což je u malých dětí nejdůležitější. A na-
příklad úplně poslední zápas proti Po-
hledu snesl z našeho pohledu i přísná 
měřítka, hra měla hlavu a patu s pěkný-
mi individuálními výkony.
Zároveň je však třeba s dětmi praco-
vat dál. V hlavní roli je především vše-
stranný pohybový rozvoj, který je u dětí 
důležitý, proto je i přes zimu pro děti 
naplánovaný bohatý tréninkový i herní 
program.
Na mladší přípravku by postupně měla 
plynule navazovat také fotbalová ško-
lička, která trénuje prozatím jednou 
týdně, věnuje se obecně pohybovému 
programu a i nejmenší děti by se po-
stupně měly zapojovat do hry se svými 
staršími kamarády. Kontakt: Patrik Ku-
čera 731 640 105.

Jakub Janáček
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ZUBNÍ POHOTOVOST LISTOPAD 2024
9. a 10.11. MUDr. Dlouhá Iva, Mikuláše Střely 420, Krucemburk, tel.: 605597164

16. a 17.11. MDDr.Novotná Hana, Bechyňovo náměstí 2, Přibyslav, tel.: 733 430 916

23. a 24.11. MUDr. Landsmanová Romana, Hrnčířská 2925, Havl. Brod, tel. 569428238

30.11. MDDr. Drápelová Zuzana, Husovo nám. 235, Ledeč n.Sázavou, tel.:  569722318

1.12. MDDr. Drápelová Zuzana, Husovo nám. 235, Ledeč n.Sázavou, tel.:  569722318

V případě, že je služba NEOBSAZENA, je možno využít zubní pohotovosti v okrese Jihlava - https://www.nemji.cz/zubni-pohotovost-2013/d-5531

K A L E N D Á Ř   A K C Í   P Ř E D   N Á M I
10. 11. 2024 17:00 SVATOMARTINSKÝ PRŮVOD, pozvánka str. 2
16. 11. 2024 19:00 DIVADLO PÍSEČEK V OUDOLENI, pozvánka str. 2

1. 12. 2024 14:00 - 
17:00

ADVENTNÍ JARMARK, 
pozvánka str. 2

14. 12. 2024 ZÁJEZD DO DIVADLA
21. 12. 2024 17:00 POSEZENÍ S HUDBOU, pozvánka str. 2

SBĚRNÝ DVŮR
V listopadu bude otevřen sběrný 

dvůr každou středu a sobotu.  

Otevírací doba je vždy
 od 10 do 12 hodin. 

rozmístění kontejnerů na bioodpad
Havlíčkova Borová

Č. STANOVIŠTĚ přistavení odvoz
6 Rybízovna 4. 11. 11. 11.
7 Zelenýho 4. 11. 11. 11.
8 Kopaninská 4. 11. 11. 11.
9 K Vepřové 4. 11. 11. 11.
10 U Vodárny 4. 11. 11. 11.
1 U moštárny 11. 11. 18. 11.
2 Na Rozvalinách 11. 11. 18. 11.

3 Rozcestí Horecká 11. 11. 18. 11.
4 Drahotín 11. 11. 18. 11.

5 Parkoviště čp. 110 11. 11. 18. 11.

rozmístění kontejnerů na bioodpad
Peršíkov a Železné Horky

Č. STANOVIŠTĚ přistavení odvoz
4 Železné Horky u pily 4. 11. 11. 11.
1 Peršíkov u kulturního domu 11. 11. 18. 11.

KRAJ VYSOČINA POMÁHÁ S DOMÁCÍ PÉČÍ
Pokud o někoho pečujete v domácím prostředí nebo se na péči chystáte, nemusíte na to zůstat sami, bez pomoci. Kurzy  
s názvem Specifika péče v domácím prostředí, které připravuje Kraj Vysočina ve všech okresních městech, vám mohou péči 
značně ulehčit a zjednodušit.
Kurz je určen všem, kteří se na péči o svého blízkého připravují nebo už pečují a chtěli by získat praktické rady. Účastníci se 
naučí, jak lépe a efektivně provádět jednotlivé pečovatelské úkony a jaké pomůcky v domácím prostředí využít. Lektoři se 
zaměří na řešení častých problémů, se kterými se pečující setkávají. V rámci kurzu také poskytnou doporučení na odborné 
služby, které mohou při péči doma nabídnout pomoc a podporu. Kurzem účastníky provede vyškolená zdravotní sestra.
Během jednoho dopoledne získají ucelený náhled na domácí 
péči. Věnovat se budou tématům jako je příprava prostředí, 
komunikace, výživa, polohování, kompenzační pomůcky, de-
kubity, hygiena a další praktické věci. Po dokončení kurzu ob-
drží osvědčení o jeho absolvování.
Kurzy Kraj Vysočina realizuje pro účastníky zdarma v rámci 
projektu Komplexní podpora v oblasti sociálně zdravotního 
pomezí ve všech okresních městech. Podrobnosti jsou uve-
deny na plakátech níže, případně lze kontaktovat porad-
nu Vysočina pečuje na telefonu 704 984 765 nebo e-mailu  
vysocinapecuje@sockv.cz.
Více informací je k dispozici také na www.vysocinapecuje.cz
První běh kurzů: Havlíčkův Brod – 21. 11. 2024; Pelhřimov – 
27. 11. 2024; Jihlava – 28.11. 2024; Třebíč – 2. 12. 2024.
Kurzy se budou opakovat také v příštím roce a je nutné se 
předem přihlásit dle údajů uvedených na jednotlivých plaká-
tech.                                                                                            (KV)

 Pořádá portál Pořádá portál
Vysočina pečujeVysočina pečuje

Akreditovaný kurz pro neformální pečující  
a pracovníky v sociálních službách

Specifika péče  
v domácím  
prostředí 
21. 11. 2024 / 9.00–14.00

Domov pro seniory, Husova 2119, 
Havlíčkův Brod

www.vysocinapecuje.cz

Komplexní podpora v oblasti sociálně zdravotního pomezí registrační číslo CZ.03.02.02/00/22_006/0001133

Dovolujeme si Vás upozornit, že během kurzu mohou být pořizovány fotografie či videozáznam za účelem doložení akce 

poskytovateli dotace aktivit projektu. Pokud s pořízením záznamu nesouhlasíte, sdělte to prosím organizátorovi.

Staráte se dlouhodobě o někoho blízkého a jeho stav se poslední dobou  
zhoršuje nebo se obáváte zhoršení? 
Mají v blízké době propustit vašeho blízkého z nemocnice a nevíte si rady? 
V hlavě Vám běhají otázky, zda budete vůbec schopni se o dotyčného postarat,  
jestli to vůbec zvládnete? Chcete se naučit, jak lépe a efektivně pečovat  
a jaké pomůcky by vám mohly ulehčit situaci? 
Máme pro Vás praktický kurz, kde se dozvíte vše podstatné o péči v domácím prostředí. 
Dostanete od nás tipy na řešení častých problémů, se kterými se můžete setkat.  
Navíc vám poskytneme doporučení na odborné služby, které vám mohou v péči 
doma poskytnout pomoc a podporu.

Jedná se o akreditovaný kurz, kterým vás provede vyškolená  
zdravotní sestra, se zaměřením na domácí péči.

Garantka a lektorka kurzu Ing. Bc. Zuzana Rajdlová, DiS., HARTMANN – RICO a.s.

Počet účastníků na kurzu je omezen, prosíme o včasnou rezervaci termínu.

Kontaktní osoba: Bc. Petra Procházková, Dis., Tel.: 704 984 765, e-mail: vysocinapecuje@sockv.cz

Kurz je zdarma.
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ZDARMA PŘIVEZEME
  

Volejte na 724 049 368 
Červené i barevné kuřice. 

     ZPRAVODAJ MĚSTYSE HAVLÍČKOVA BOROVÁ a osad PERŠÍKOV A ŽELEZNÉ HORKY           OBRAZEM   

 

V polovině října zahájil tentokrát 8. ročník ve spolupráci s MŠ oblíbený čtenářský projekt „Děti čtou 
dětem“ - s tématem regionálních pověstí z blízkého okolí. 

Foto: Mgr. A. Janáčková 

 

V polovině října zahájil 8. ročník ve spolupráci s MŠ oblíbený čtenářský 
projekt „Děti čtou dětem“. Foto: Anna Janáčková Sluníčka si zahrála pověst o poustevníku Ondřejovi. Foto: MŠ

Hodiny Tělesné výchovy opravdu mohou být pestré a zábavné. Během disciplín Olympijského víceboje si vyzkoušeli třeba hluboký předklon 
 (foto v pravo). Foto: Jakub Janáček

Hry s přírodninami ve třídě Motýlků. Foto: MŠ Tradiční vycházka pro rodiče s dětmi s opékáním špekáčků. Foto: MŠ
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     ZPRAVODAJ MĚSTYSE HAVLÍČKOVA BOROVÁ a osad PERŠÍKOV A ŽELEZNÉ HORKY           OBRAZEM   

Mladí hasiči na podzimní soutěži v Uhelné Příbrami. Více na str. 12. 
Foto: Lucie Hájková

Starší žáci procházejí zatím soutěží jako nůž máslem a neztratili ani 
bod! Foto: Jakub Janáček

Podzimní knižní veletrh navštíví každoročně stovky lidí. Foto: Hana 
Tonarová

Herci divadelní společnosti Pokus Pokustón Pohled, kteří u nás hráli. Více 
na str. 12. Foto: Jitka Malcová

Čtvrteční odpoledne 24. října patřilo muzeum osmnácti oslavencům. 
Více na str. 6. Foto: Klára Vencová

Dámský sekáč v sokolovně. V rámci přípravy proběhla i neoficiální módní 
přehlídka nejmladších pomocnic. Foto: Hana Tonarová

V sobotu 26. října se zasedací mítnost úřadu proměnila v keramickou 
dílnu pod vedením Marušky Kučerové. Foto: Linda Burianová

Alej plnou duchů a dýní rozsvítily borovské děti 28. října. Foto: Michaela 
Chlubnová


